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GL Onderhoud 
kapitaal-
goederen

99 Bomen-
beleidsplan

Hoe staat het ervoor met het 
bomenbeleid?

We hebben het programma groenstructuur in 
voorbereiding, dat aansluit bij de omgevingsvisie. Er 
was een toezegging om een 
groenstructuurprogramma te maken dat inspeelt op 
de kaders voor het inrichten van de openbare ruimte 
en hoe het groen daar zijn goede plek krijgt en 
thema's rondom klimaatadaptatie en biodiversiteit. 
Een afgeleide daarvan is het bomenbeheerplan. Dat 
ziet ook op hoe de gemeente omgaat met de 
investeringsmidddelen die in de begroting zijn 
opgenomen rondom bomen.

Anderhalf jaar geleden hebben wij 
een herziening van het 
bomenkapbeleid aangevraagd. Wij 
zijn benieuwd of dat in het 
beleidsplan verwerkt wordt.

In ieder geval de kaders daarvoor wel. 
Spanningsvelden liggen bijv. tussen bomen en 
zonnepanelen, en tussen bomen en kabels en 
leidingen. In feite vraagt dat dan om kappen. Onze 
collega Hanneke Huisman is bezig om het beleid te 
maken. Het bomenbeheerplan 2023 wordt in 2023 
voorbereid en in 2024 wordt gestart met structurele 
vervanging. De raad heeft met de vaststelling van de 
brede nota kapitaalgoederen middelen beschikbaar 
gesteld voor vervangingsinvestering van bomen. In 
2024 wordt een bomenbeleidsplan opgesteld, in 
aanvulling op het groenstructuurprogramma. Dat 
voorstel komt eind tweede kwartaal 2024 naar de 
raad toe.

Destijds hebben wij gevraagd om ook 
naar natuurwaarden te kijken. Er is 
nu het systeem van één boom 
gekapt, twee bomen ervoor in de 
plaats. Een groep ambtenaren heeft 

Onze collega Hanneke weet daar meer van. De 
gemeente heeft eigenlijk geen kapbeleid, want we 
willen niet kappen. De gemeente moet van de titel 
bomenkapbeleid af.
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dat uitgewerkt.

De groenblauwe dooradering is op dit 
moment beperkt in heel Nederland. 
Hoe gaat het met die ontwikkelingen? 
Zijn er genoeg middelen beschikbaar 
om in deze gemeente te komen tot 
een robuuste groenblauwe structuur?

Nee, ik denk het niet. Het gemeentelijk 
watertakenplan voorziet in incidentele en structurele 
middelen voor zowel bovengrondse als ondergrondse 
maatregelen voor verdroging en wateroverlast. Dat 
zou kunnen leiden tot bijv. het planten van bomen of 
het reduceren van water. Maar voor het echte 
vergroenen, voor het tegengaan van bijv. de 
hittestress, zijn geen aparte middelen opgenomen in 
de begroting. 

Zo te horen komt het geld uit 
verschillende potjes. 

Op dit moment is ervoor gekozen om in het 
watertakenplan voorlopig € 4 ton per jaar op te 
nemen voor klimaatmaatregelen, die moeten 
bijdragen aan het wegnemen van wateroverlast- of 
droogteproblemen. Daar ligt een link met de 
rioolheffing. Hitte is niet een onderwerp dat gelieerd 
is aan riolering en rioolheffing, dus het is lastig om 
die op die manier te dekken. Het zal via de 
algemene middelen moeten en daar zijn geen 
specifieke middelen voor beschikbaar gesteld in 
2024 en 2025. Dat staat ook in de brief die jullie 
recent als reactie op jullie motie o.a. gekregen 
hebben. De regelingen van projecten zijn hierin ook 
opnieuw opgenomen. Groenblauw is niet een doel op 
zich, het gaat om het bereiken van de 
klimaatadapatieve buitenruimte, de biodiversiteit en 
de gezonde leefomgeving.
In het groenstructuurprogramma zoals dat nu gaat 
lopen, moet meer inzicht komen in de structuren en 
het moet duidelijkheid geven waar de structuren evt. 
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versterking nodig hebben en welke middelen 
daarmee zijn gemoeid.

Voor onze fractie zou een mooi effect 
zijn als er meer vergroening is in en 
rond de kernen. Dat leidt juist tot de 
dingen die jullie noemen, minder 
hitte, water vasthouden etc. 

Eens. In de brief is bijna tot op de euro aangegeven 
de beschikbaarheid aan middelen voor 2024 en hoe 
de inzet beoogd is voor wat betreft biodiversiteit en 
klimaatadaptatie. Dat is grotendeels gebaseerd op 
incidentele middelen, na 2024 ontbreekt er nog een 
deel in de begroting. De continuïteit is dus nog niet 
geborgd.

Transities 19 Omgevingswet Hier staat bij de maatschappelijke 
effecten: We enthousiasmeren 
minstens honderd huishoudens/ 
ondernemers. Er staat niet bij 
waarvoor zij geënthousiasmeerd 
worden. Misschien gaat dit over 
isolatie.

Dit gaat specifiek over klimaatadaptatie en 
biodiversiteit en komt voort uit het 
transitieprogramma Landschap in balans, dat is 
gekoppeld aan de Omgevingswet en 
omgevingsplannen. Er is ook een koppeling met de 
transitie circulariteit. 

Het is niet zo dat honderd 
huishoudens bijv. een sedum dak 
nemen.

Nee, het is vooral een bewustwordingsproces dat 
lastig meetbaar is. Het is met name gericht op het 
enthousiasmeren van mensen om te kijken wat ze 
kunnen doen in hun eigen woonomgeving. Wat we 
deels meten is de subsidieregeling. Waar groene 
daken worden aangelegd met subsidie, krijgt de 
raad jaarlijks een terugkoppeling van. Dat zegt nog 
niet dat het voldoende tussen de oren zit. Misschien 
kan met een enquête gekeken worden hoe het 
beklijft.

Bij de maatschappelijke effecten 
staat dat water en bodem vaste 
wegingscriteria zijn bij de ruimtelijke 
inrichting en het beheer. Komt dat 
kader in het groenbeheerplan terug 

Alle ruimtelijke ontwikkelingen lopen tegenwoordig 
via het spoor van water en bodem sturend, dat door 
het Rijk bekrachtigd is. Bijv. het Fries programma 
landelijk gebied en Fryslân klimaatbestendig 2050+ 
dat als uitgangspunt wordt gehanteerd t.a.v. 
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of is dat een nieuw kader dat nog 
opgesteld wordt en wordt dat langs 
alle openbare dossiers gelegd?

toekomstige ruimtelijke ontwikkelingen, om in ieder 
geval vanuit de onderlaag van water en bodem te 
kijken of het handig is om ergens woningbouw toe te 
passen of welke maatregelen evt. wel geschikt zijn 
om dat gebied wel geschikt te maken voor 
woningbouw. 

Wordt dat op 2050 geijkt, of kijkt de 
gemeente ook verder?

Dat is in principe op 2050 geijkt, maar wel met 
bijstelling van de scenario's. De KNMI-
klimaatscenario's zijn net weer tegen het licht 
gehouden. Dat is een nieuw uitgangspunt waarmee 
rekening gehouden wordt. 2050 is wel het ijkjaar 
waarop de gemeente zich richt t.a.v. de 
klimaatbestendige openbare ruimte.
Dit zijn de brede doelen die zijn overgenomen uit het 
MJP. Aan de wegingscriteria water en bodem zijn 
nog geen middelen gekoppeld in de begroting om 
het werkelijk mogelijk te maken.
In de beantwoording van de eerste vraag in de motie 
is hier ook op aangehaakt t.a.v. de transitie. Voor de 
transitie moeten nog keuzes worden gemaakt voor 
incidentele middelen die ervoor beschikbaar zijn, hoe 
die worden ingezet op de diverse transities.

Sociale 
leefomgeving

37 Openbaar 
groen

De invasieve exoten is een 
interessant onderwerp vanwege de 
ontwikkeling in Europa m.b.t. 
glyfosaat. Ik neem aan dat de 
gemeente naar de wettelijke grenzen 
kijkt.

Deze gemeente is al meer dan 25 jaar glyfosaatvrij. 
De gemeente heeft een gerichte aanpak van exoten.

Heeft de gemeente alternatieve 
methoden klaarliggen?

Dan graven we alles af tot anderhalve meter diep en 
wordt alles gezeefd. Dat is een hele intensieve 
aanpak.
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Transities 19 Omgevingswet Bij de maatschappelijke effecten 
staat: minder verharding (openbaar 
en privaat). 

Er zijn analyses in de maak omtrent overtollige 
verharding. Er moet nog in detail beoordeeld worden 
wat daadwerkelijk overtollig is.

PvdA Fysieke 
leefomgeving

54 Laadpalen Hier staat dat de huidige concessie 
voor de laadinfrastructuur in oktober 
2023 afloopt en pas eind 2024 een 
nieuwe verwacht wordt. Houdt dat in 
dat in de tussentijd er geen palen 
geplaatst worden? Er is wel behoefte 
aan veertig palen, volgens de 
stukken.

We hebben het nagevraagd. Het is een typefout, het 
moet oktober 2024 zijn, dus er is geen gat.
In de begroting staat dat de bedoeling is dat er 
veertig nieuwe laadpalen gerealiseerd worden. In de 
managementrapportages komt terug wat er 
daadwerkelijk gerealiseerd is aan laadpalen in 2024.

Wat doen jullie als mensen zich 
melden met een behoefte aan 
laadpalen in hun dorp of wijk?

Er wordt gekeken of het een loze plek is omdat er al 
een laadpaal beschikbaar is. Met de 
concessiehouders wordt gekeken waar een laadpaal 
gerealiseerd kan worden en waar deze in de 
openbare ruimte past. Er wordt afgestemd met de 
buurt waar een laadpaal wel of niet kan komen. De 
concessiehouder zorgt uiteindelijk dat de laadpaal er 
komt, met zo weinig mogelijk aanpassing aan de 
openbare ruimte.

Soms staat een laadpaal bij mensen 
op de oprit.

Dat is dan niet een openbare laadpaal.

Sociale 
leefomgeving

31 Sport-
verenigingen

Hoeveel sportverenigingen hebben 
zich gemeld voor de extra 
investeringen die buiten de 
periodieke renovatiekosten vallen?

Er wordt wel eens gevraagd om een kunstgrasveld 
en dan hebben we een gesprek met die vereniging. 
Of men vindt dat het veld anders onderhouden moet 
worden. Bijv. de sportvereniging van Jubbega heeft 
meer dan een jaar geleden een brief gestuurd met 
het verzoek voor een kunstgrasveld en dan schrijft 
de gemeente terug dat het niet het beleid is om daar 
een kunstgrasveld aan te leggen. De gemeente is 
verder bezig met Sportstad, maar dat is een los 
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traject want daar ligt veel druk op de velden. Voor 
de rest hebben zich in het afgelopen jaar geen 
sportverenigingen gemeld. De velden worden in de 
basis goed onderhouden.

Economische 
leefomgeving

42 Recreatie en 
toerisme

Bij de eerste bullet wordt een 
opmerking gemaakt dat de 
uitvoeringscapaciteit zeer beperkt is. 
De gemeente heeft echter een 
regierol in deze. Hoe moeten wij dit 
zien in de afstemming met andere 
partijen?

Die vraag is niet voor deze tafel. Deze vraag kan 
schriftelijk gesteld worden.

44 Onderwijs-
huisvesting

Wat opvalt is dat het budget voor 
2024 erg afwijkt van de jaren ervoor, 
maar ook van de jaren erna. Wat 
staat er als eerste op stapel voor 
vernieuwing in het onderwijs?

OBS Ekke de Haan en CBS Het Kompas worden 
volgend jaar gerenoveerd en er komt nieuwbouw bij 
CBS De Roerganger en OBS Het Vogelnest. Op OBS 
Albertine Agnesschool zijn we bezig. Het werk aan 
de school in Aldeboarn en De Buitenkans loopt. Het 
ene project gaat wat sneller dan het andere, 
afhankelijk van vergunningen en het proces met 
omwonenden dat doorlopen moet worden.

Fysieke 
leefomgeving

56/ 
57

Verkeer en 
vervoer

Er is een budgetoverschrijding van € 
4,9 miljoen. Door de bezuinigingen is 
er nog een tekort van € 1,6 miljoen. 
De gemeente heeft voor projecten 
een samenwerkingsverband met RWS 
en de provincie. Dragen die ook een 
gedeelte bij in de ontstane tekorten?

Nee, in deze niet. De gemeente neemt de volledige 
lasten. Destijds heeft de gemeente een vergoeding 
gehad van de provincie. Dit is een kleine afwijking 
op het totaal.

Onderhoud 
kapitaal-
goederen

96 Openbare 
verlichting

Hier staat dat eind 2024 50% gereed 
is en dat vervolgens de andere 50% 
in de volgende vijf jaar gereed komt. 
Waarom is ervoor gekozen om die 
laatste 50% over vijf jaar uit te 

Dat is een behapbare investeringsplanning.
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smeren?

Er moeten keuzes gemaakt worden. 
Hoe worden die keuzes gemaakt? 
Buitengebied, binnenstedelijk of 
worden het donkere wegen?

Er worden logische keuzes gemaakt. Als er gebieden 
zijn waarvan men weet dat de verlichting vervangen 
moet worden, dan worden die aangepakt. Waar 
relatief nieuwe verlichting zit, blijft dat langer 
branden. Het is een afschrijvingsvraagstuk.

Het is ook een groot 
bezuinigingsvraagstuk. Er wordt meer 
bezuinigd met de nieuwe 
ledverlichting t.o.v. de 
natriumlampen die er nu in zitten.

Ja, zo wordt de businesscase opgezet. Een 
investering vraagt meer dan een lamp. Er komt ook 
een nieuwe paal en een nieuwe armatuur etc. 
Draadjes vervangen is ook een kostbare exercitie.

Fysieke 
leefomgeving

52 Beheer 
openbare 
ruimte

Begin van het jaar is de gemeente 
bezig geweest met de 
roekenproblematiek in Hepkema's 
Bos. Het is nu herfst, dus men kan 
proberen de vogels te laten 
verhuizen. Is de gemeente daar mee 
bezig?

Ja. Er is een goede afstemming geweest met de 
provincie over wat wel en niet mogelijk is binnen het 
bestaande beheerplan voor roekenbeheer. Daar zit 
wel wat ruimte in. Onze collega Hanneke Huisman 
stemt nu met de bewoners af. De overlast wordt 
beperkt daar waar nesten dicht tegen de woningen 
aan zitten door de roeken daar te verjagen. De 
complete kolonie moet zich niet naar elders 
verplaatsen waar die ook voor overlast kan zorgen.

Als men de provincienormen 
aanhoudt, dan is eigenlijk het hele 
stuk niet geschikt. Aan de andere 
kant van het grasveld zou wel ruimte 
zijn.

Er wordt gekeken naar de geschiktere locaties en 
afgestemd met de provincie t.a.v. het beheer en of 
de kolonie verplaatsbaar is naar een andere locatie. 
De eerste stap is beheersbaarheid van de overlast 
tegen de woningen aan.

CU Sociale 
leefomgeving

31 Beschermd 
wonen

We lazen over de decentralisatie van 
beschermd wonen. Wat gaat dat voor 
onze gemeente betekenen?

Beschermd wonen is de zwaarste 
ondersteuningsvorm die wij als gemeente bieden. 
Dan hebben we het over intramurale ondersteuning. 
Die is nu onder de verantwoordelijkheid van 44 
centrumgemeenten. In Friesland is dat Leeuwarden. 
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Dat wordt nu in provinciaal verband met alle 
gemeenten uitgevoerd. De bedoeling is dat dat 
straks gedecentraliseerd wordt naar een lokale 
gemeente. Dan krijgt de gemeente het geld en moet 
die de zorg voor de inwoners gaan organiseren. Het 
is nu uitgesteld omdat het woonplaatsbeginsel 
langer duurt dan gepland. Er komen verkiezingen 
aan, en het is de vraag of een nieuw kabinet die lijn 
weer gaat volgen. 

Wij lazen dat er met de 
decentralisatie minder geld 
beschikbaar komt.

De keuze is gemaakt, omdat het een kwetsbare 
groep betreft, dat het budget van de 
centrumgemeente in tien jaar tijd wordt afgebouwd, 
en dat lokale gemeenten steeds een stukje budget 
erbij krijgen. Het geld dat de gemeente Heerenveen 
krijgt is bedoeld voor nieuwe cliënten en het geld dat 
Sociaal Domein Friesland van de centrumgemeente 
krijgt is voor bestaande cliënten. Dat onderscheid 
blijft ook zo. De raden krijgen eind dit jaar of begin 
volgend jaar een voorstel over de 
beschermdwonenvisie van de regio. De eerste twee 
jaar wordt het geld nog samengebracht, zodat men 
het blijft doen zoals het nu ook gedaan wordt.

Transities 19 Omgevingswet Het lokale natuurnetwerk, wat 
moeten wij ons daarbij voorstellen?

We werken aan het programma groenstructuur en 
kijken waar schakels in het natuurnetwerk 
ontbreken. Dan gaat het over de verbinding van het 
buiten- naar het stedelijk gebied en door het 
stedelijk gebied heen. Er wordt bijv. gekeken waar 
de water- of bodemstructuur verbeterd moet 
worden, zodat dieren kunnen migreren van het ene 
naar het andere gebied. Het programma 
groenstructuur wordt nu opgesteld en is onderdeel 
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van de Omgevingswet en het omgevingsplan.  

Fysieke 
leefomgeving

47 Biodiversiteit We komen vaak de term biodiversiteit 
tegen, maar volgens ons gaat het 
puur om groen. Bij biodiversiteit gaat 
het om de hoeveelheid soorten 
planten of dieren. Waar gaat de 
gemeente nu eigenlijk voor?

Er zijn al een aantal lanen in de gemeente waar niet 
meer één boomsoort staat, maar drie of vier 
verschillende bomen. In bermen wordt voor 
inheemse en lokaal passende bermmengsels 
gekozen. Daar is onderzoek naar gedaan. 

Kunnen wij ergens nalezen hoe de 
gemeente daarmee omgaat?

Het is niet specifiek wetenschappelijk afgekaderd 
wat we in de gemeente moeten doen. De inspanning 
van de buitenruimte vergroten en veranderen naar 
meer biodiverse inrichting, dus niet meer met 
monoculturen, helpt. In het structuurprogramma 
komt dit uiteindelijk ook terug in de vorm van het 
natuurnetwerk. Het onderwerp water en bodem 
sturend speelt hier ook. Niet alleen bouwen op 
locaties waar wateroverlast kan worden voorkomen, 
maar ook meer plek geven aan het bodemleven. Het 
zijn lastige dingen om precies onder biodiversiteit te 
benoemen, maar er worden wel veel dingen in de 
gemeente gedaan die daaraan bijdragen. 

Onderhoud 
kapitaal-
goederen

99 Bomen-
beleidsplan

Blijkbaar bestaat het 
bomenbeleidsplan al?

Er is al een bestaand bomenbeleid, maar dat wordt 
herzien in 2024. Jullie zouden Hanneke Huisman, 
beleidsadviseur groen, hierover kunnen bellen. Het 
is gekoppeld aan opgaven die de gemeente heeft, 
bijv. met bomen die schade geven aan zonnepanelen 
of bomen die last geven aan kavels van 
nutsbedrijven. De gemeente wil het belang van de 
boom onderstrepen.  
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Het is toch zo dat voor elke boom die 
gekapt worden nieuwe bomen 
geplant worden?

Ja, dat is nog steeds zo. Er kan ook op een andere 
plek herplant plaatsvinden.

Sociale 
leefomgeving

30 Azc Een gebied bij Skoatterwâld is 
genoemd als mogelijke locatie voor 
een azc, maar dat is gereserveerd 
voor sportvelden.

Er ligt nog steeds een bestemming wonen op. De 
raad heeft in april dit jaar de intentie uitgesproken 
dat daar sportvelden komen. Dat wordt nu door de 
gemeente met VV en SC Heerenveen onderzocht.

SC Heerenveen moet dan ook haar 
solvabiliteit aantonen. Als de club niet 
financieel gezond is, gaat het niet 
door.

Ja, SC Heerenveen moet daar zelf dan miljoenen in 
investeren. Dat onderzoek loopt. De club heeft tot 1 
januari 2025 de tijd. Gaat het niet door, dan is het 
gebied in principe bestemd voor woningen.

Hoe groot is dat gebied ongeveer? We kunnen daar ongeveer vijf sportvelden kwijt. Het 
zal iets groter dan vijf hectare zijn.

De gemeente wil de breedtesport 
stimuleren. Komt de gemeente 
inderdaad sportvelden tekort?

Ja, we komen sportvelden tekort. Het staat in het 
raadsbesluit van april dit jaar. Bij Skoatterwâld 
worden woningen gebouwd en daardoor zijn er ook 
meer kinderen die willen sporten. En er is nu een 
ledenstop bij VV Heerenveen.

CDA Fysieke 
leefomgeving

52 Openbare 
ruimte

Hoe goed werkt de nieuwe Fixi-app 
en krijgt de gemeente daar veel 
meldingen op?

It oantal meldingen wit ik net, mar de 
weromkeppeling is dat elkenien der tige wiis mei is, 
ek by ús yn de organisaasje. De app is foar 
meldingen yn de iepenbiere romte.

53 Klimaat-
adaptatie

Der stiet in soad yn de begrutting oer 
ferminderjen fan ferhurding, mar 
freget dat net mear grienûnderhald?

Ja, yn de nije notysje kapitaalgoed wurdt in 
korreksje dien op de arealen fan minder griis en 
mear grien.

Hat de gemeente dêr mear wurk fan? It hinget derfan ôf wat foar grien der foar yn plak 
komt. As it in strookje is neist in besteande strook, 
is de hanneling net folle grutter, mar dan komme 
der wol kante meters by. As der oare beplanting yn 
komt, betsjut dat wol mear kosten foar de gemeente 
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kwa ûnderhâld.

Wordt op zulke stroken ook 
samenwerking gezocht met 
hoveniers? Bijv. op rotondes gebeurt 
dat, waar zij dan reclame mogen 
maken.

Niet in het openbaar groen, alleen bij rotondes. 

Zijn er overwegingen om dat juist op 
bijv. de Gaasterlandlaan niet te 
doen?

De fraach is oft der in merkpartij is dy't dat foar 
eigen rekken dwaan wol. Dy wol dat op in sichtbere 
lokaasje dwaan om dêr reklame meitsje te kinnen.

Denken jullie daar wel aan als het 
bijv. over de Falkenaweg zou gaan?

Het zou het afwegen waard zijn. Er start een 
onderzoek naar reclame in de buitenruimte en welk 
rendement daaruit gehaald kan worden. Misschien 
zijn er meer plekken geschikt voor. Er is een 
transitie naar de biodiversere inrichting van de 
buitenruimte. Waar voorheen bijv. een strak vlak 
met allemaal dezelfde planten was, komen nu 
verschillende planten die meer insectenvriendelijk 
zijn. Die vragen ook om ander en meer onderhoud.

Zien jullie ook dat zulke stroken door 
inwoners misschien per ongeluk 
weggemaaid worden?

Een enkele keer wel, met name in het buitengebied. 
Dan is er een hele rijke berm, maar mensen houden 
soms van heel kort en maaien de hele berm.

Dat is zonde van het geld dat 
beschikbaar gesteld wordt juist voor 
de biodiversiteit. Wordt er ook aan 
informatievoorziening gedaan?

In sommige bermen zijn bordjes gezet waarop staat 
dat de inrichting om een ander maaibeheer vraagt. 

Ik woon in een buurt waar een stukje 
struiken veranderd is in gras met 
wilde bloemen erin, en daar moet ik 
veel vragen over beantwoorden.

Het wordt soms opgevat als een ordinaire 
bezuiniging van de gemeente. Echter is zo'n stuk 
vaak kostbaarder in onderhoud, omdat dat met een 
speciale maaizuigcombinatie gedaan wordt. 
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Het is een mooie optie om meer 
informatie te geven, bijv. met een 
bordje erbij.

Dat is voor de maaiers van de gemeente ook handig, 
want die maken ook wel 's een missertje.

Fysieke 
leefomgeving

52 Openbare 
ruimte

Der is in app om te melden as men 
tsjin in deim oanrydt of dêr oerlêst 
fan hat.

Dat kinne minsken melde op de webside fan de 
provinsje. Der stiet in link op de gemeentlike 
webside. Dêr is net in app foar ynrjochte. Wy witte  
net hoefolle meldingen oft der dien binne.

Bedrijfs-
voering

111 Personeel Binne der dingen wêr't jim lêst fan 
hawwe dêr't wy as gemeenteried evt. 
wat oan dwaan kinne?

It ferrin fan it personiel is wol in ding. Dêr hawwe in 
protte gemeenten lêst fan. 
De opgaven van de gemeente worden steeds meer 
en complexer en personeel wordt steeds lastiger om 
te vinden.
De gemeente kin wol minsken ynhiere, mar as dy 
minsken net goed begelaat wurde en nei in pear jier 
wer fuort binne, dan is de kontinuïteit net boarge. It 
is saak om minsken langere tiid oan je te binen.

Dat binne gjin saken dy't wy gau 
oplosse kinne.

De tema's út it programma duorsumens, lykas 
klimaatadaptaasje en bioferskaat, enerzjy en 
sirkulariteit binne allegear keppele oan ynsidintele 
middels. Ynsidinteel jild betsjut ek ynsidintele 
kollega's. De fraach is hoe't dan op in strukturele 
wize dat programma foarútbrocht wurde moat. 

Financieel 
perspectief

5 SPUK-gelden Mei it SPUK-jild is dat aanst miskien 
noch mear sa.

De SPUK-jilden hawwe in semystruktureel karakter 
foar trije jier. Der moatte ôfwagingen makke wurde.

VVD Economische 
leefomgeving

44 Onderwijs-
huisvesting

Ik was bij de inloopsessies van de 
Albertine Agnesschool. Dat was een 
mooie avond. Zijn alle varianten 
ongeveer even duur of zitten er hele 
goedkope en hele dure tussen?

De varianten zijn in de basis mogelijk binnen de 
begroting. Er ligt nog niet een berekening onder van 
wat goedkoper is. Voor een deel kunnen we dat 
redelijk inschatten. Dat zal ook een weging zijn. Als 
de architect gaat tekenen wordt de eerste raming 
gemaakt.
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Wij hebben een motie ingediend over 
het onderzoek naar het inpassen van 
maatschappelijke organisaties bij De 
Heide, die raadsbreed is 
aangenomen. Die zien wij niet 
terugkomen in de begroting. Is daar 
een reden voor? 

Hij ligt bij RO. Waarschijnlijk zal de 
portefeuillehouder deze maand nog een antwoord 
geven op die motie, hoe daarmee omgegaan is. 

Fysieke 
leefomgeving

52 Nota kapitaal-
goederen

Vorig jaar heeft de raad de brede 
nota kapitaalgoederen aangenomen, 
waarin alles op basis staat. We 
moeten proberen de begroting weer 
in balans te krijgen. Kunnen we nog 
op een aantal punten zakken naar 
laag en zou dat structureel zoden aan 
de dijk zetten?

Dit is deels een politieke vraag. Zakken kan altijd. Er 
is een hulpmiddel voor om inzichtelijk te maken wat 
daarvan de effecten zijn. Het risico neemt ook toe 
t.a.v. aansprakelijkheidsrisico's en/of 
kapitaalvernietiging.
Wy hawwe earder bekostige dat basis finansjeel it 
geunstichste senario is. Wol men nei folle leger, dan 
moat wat no previntyf dien wurdt, kuratyf dien 
wurde. Yn it opknappen fan kapitaalgoed foar it 
oansjen, kin men wol wat leger gean. Dat kin wol 
klachten fan ynwenners opsmite.

54 Laadpalen Hier staat dat veertig nieuwe 
laadpalen gerealiseerd worden in de 
gemeente. Doet de gemeente dat zelf 
of wordt dat gefaciliteerd? 

Der hat Fryslânbreed in oanbesteging west. De 
konsesjehâlder kin yn de iepenbiere romte in publike 
laadpeal oanlizze. Dan komt in oare besetting op in 
parkearplak en der wurdt miskien in stik ynrjochting 
oanpast. Dêr is ôfstimming oer mei de omwenners.

Mensen gebruiken zo'n laadplek soms 
als een vaste parkeerplaats, ook als 
hun auto niet aan de laadpaal staat. 
Daar is geen beleid op bij de 
gemeente, het blijft een openbare 
parkeerplaats. Misschien kan een 
laadplek als een soort invalidenplek 
behandeld worden.

Ja, er zijn zogenoemde laadpaalklevers.
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Sociale 
leefomgeving

37 Invasieve 
exoten

In de begroting vinden wij heel 
weinig over de invasieve exoten 
terug, terwijl we daar best veel mee 
te maken hebben, bijv. in de 
oosthoek. Twee jaar geleden is een 
behoorlijke inhaalslag gemaakt met 
het verwijderen van de Japanse 
duizendknoop. Die is nog niet weg en 
er komt steeds meer door de 
verhoging van de temperatuur.

Onze collega Hanneke Huisman heeft de raad een 
nieuw beheerplan voor invasieve exoten voorgelegd. 
De gemeente had eenmalig € 4 ton voor de aanpak 
daarvan. Nu zijn er structurele middelen aan 
gekoppeld en die zijn vertaald in deze begroting. Er 
wordt niet uitgegaan van een scenario dat de 
gemeente ooit van de invasieve exoten af zal 
komen.

31 Sport en 
bewegen

Hier staat dat in de eerste helft van 
2024 een voorstel over de toekomst 
van de gemeentelijke ijshockeyhal en 
sportcentrum komt. Dat gaat 
waarschijnlijk beide meer geld 
kosten. Zit daarvan al iets in de 
begroting of komt dat pas in 2024 
voor 2025?

Dit hoort bij de directie. Er is niets structureel voor 
Sportstad en Thialf opgenomen in de begroting. Er 
moet een nieuw onderzoek gedaan worden, waar de 
gemeente bij betrokken is. Volgend jaar bij de 
kadernota komt een afweging voor de toekomst en 
dan moet er waarschijnlijk ook structureel geld 
naartoe.

Paragrafen 107 Risico's Risico's die in beeld komen zijn het 
sluiten van het sportcentrum, 
waaronder het zwembad, en van de 
ijshockeyhal. Wat blijft er dan nog 
over van Sportstad?

Wij vinden ook dat die zaken behouden moeten 
worden, maar het gaat straks wel wat kosten. Op 9 
december is hierover een infosessie.
We gaan bezig met het opstellen van de 
uitgangspunten voor een nieuw sportbeleid. 

Onderhoud 
kapitaal-
goederen

104 Uitbreiding 
Sportpark 
Skoatterwâld

Hier staat ook iets over toekomstige 
investeringen over SC en VV 
Heerenveen. Die staan nog niet in de 
begroting, omdat dat nog niet 
definitief is.

De uitgesproken intentie wordt onderzocht. Er ligt 
een intentie voor de gemeente van € 7,5 miljoen en 
er ligt een hele grote opgave bij SC Heerenveen. 
Dan nog is de afweging of men dit wil. Het is een 
complex dossier. De gemeente is daarover in 
gesprek met SC en VV Heerenveen.

Sociale 
leefomgeving

31 Sportvelden Zijn er gesprekken met de 
sportverenigingen in brede zin en dan 

Ja en nee. Wij verwijzen wel verenigingen als die 
met een verzoek om een kunstgrasveld komen of 
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specifiek met het voetbal over het 
efficiënter inzetten van de 
sportvelden? Er liggen in het 
weekend vaak meters sportveld 
ongebruikt.

een grasveld erbij. De gemeente gaat niet zomaar 
ergens investeren. 
De verenigingen spelen allemaal op zaterdag, dus de 
druk is dan heel groot. In 2021 is een onderzoek 
gedaan naar de versnippering van alle sportvelden, 
en daar kwam uit dat er weinig koppelkansen liggen 
om het veld af te stoten. Mogelijk kan voor de 
toekomst naar hybride velden voor voetbal en 
hockey gekeken worden.

PAUZE

GBH/ 
HL

Transities 18 Woningbouw Er is de Wet voorkeursrecht 
gemeenten. Stel dat een particulier 
een goed idee heeft voor een stukje 
grond, welke weg moet hij dan 
bewandelen?

De Wet voorkeursrecht gemeenten is met name 
bedoeld om bijv. woningbouwlocaties te 
ontwikkelen, waarbij de gemeente het recht van 
eerste koop heeft. De wet is niet in relatie tot het 
gebruik van openbare ruimte.

Hoe verhoudt zich dat tot de 
particulier? Stel het betreft grond van 
een particulier.

Als de Wet voorkeursrecht gemeente gevestigd is op 
de grond, is die particulier zodra hij het terrein wil 
verkopen, verplicht om het eerst aan de gemeente 
aan te bieden. Als de gemeente de grond niet hoeft, 
is de particulier vrij om die in de markt te zetten. 

In hoeverre heeft de provincie daar 
invloed op? Stel de gemeente wil 
tussen Bontebok en Nieuwehorne 
woningbouw realiseren.

Dit is echt een RO-vraagstuk. Dat hoort bij een 
andere tafel.

Sociale 
leefomgeving

37 Invasieve 
exoten

Zijn de budgetten voor de bestrijding 
van invasieve exoten toereikend?

De ried hat in nij behearplan foar ynvasive eksoaten 
fêststeld foar de kommende jierren mei de 
byhearrende midddels dy't yn de begrutting 
ferwurke binne. Dat sjocht op behearsking fan wat 
der is en net op it folslein eliminearjen fan elke 
ynvasive soart binnen de gemeente.
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Binne der al nije metoaden betocht 
foar de Japanske tûzenknoop?

Der wurde diskusjes oer glysofaat fierd yn Europa. 
Wy besykje dy plant op bepaalde plakken dêrmei te 
bestriden en dat is ridlik effektyf. It alternatyf is om 
de plant oardel meter djip út te graven en alle 
planteresten derút te filterjen om it hielendal fuort te 
krijen.

Hoe sit it mei it jakobskrûd? Dat falt net ûnder de ynvasive eksoaten yn de 
gemeente.

It wetter sit hjir en dêr fol mei de 
wetternâle. 

Net al it wetter is fan de gemeente. It Wetterskip hat 
dêr as wetterbehearder ek in wichtige rol yn.

Bedrijfs-
voering

111 Personeel Wat zijn de grootste knelpunten waar 
jullie in het dagelijks werk tegenaan 
lopen? En worden die opgelost in de 
begroting?

Dat is it hawwen en hâlden fan goede kollega's.

De inhuur maakt het niet makkelijker 
voor jullie, want die mensen gaan zo 
weer weg. Je hebt het liefst vaste 
mensen.

It leafst wol men minsken dy't tsien jier oan de 
gemeente ferbûn bliuwe, want dy bouwe wat op mei 
de rie, bewenners en bedriuwen en soargje foar in 
stik kontinuïteit. Dat is lêstich, mar dat is oeral sa.

Hoeveel vacatures zijn er nu? Op ús ôfdieling ynrjochting en iepenbiere romte 
(IBOR) binne trettjin fakatueres. Dy steane net 
iepen, mar dat is fêste formaasje dy't net beset is. 
Wy besykje mei in fleksibele skyl (zzp’ers en 
advysburo's) om ús hinne it wurk te organisearjen. 
Net al it wurk kin yn systemen of prosedueres 
boarge wurde, want de fraach feroaret en der kinne 
willekeurige opjeften tuskentroch komme.

Onderhoud 
kapitaal-
goederen

92 Riolering Kan het riool de steeds grotere 
plensbuien aan? 

De raad heeft in 2020 een watertakenplan 
vastgesteld voor de periode 2021-2024. Volgend 
jaar komt er een nieuw plan voor de periode na 
2024. In het huidige watertakenplan zijn middelen 
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van € 4 ton per jaar opgenomen voor 
klimaatadaptatie, dus het uitbreiden van riolering of 
het vergroten van mogelijkheden van afvoer 
bovengronds. Dat om uiteindelijk stappen te maken 
naar een klimaatadaptieve openbare ruimte, dat 
richting 2050 zijn beslag moet krijgen. De € 4 ton is 
niet genoeg. De nieuwe klimaatscenario's zijn weer 
iets ongunstiger dan de huidige en daar moet weer 
op ingespeeld worden. Er moeten keuzes gemaakt 
worden wanneer wel en niet wordt ingegrepen.
Wêr't wy wol tsjinoan rinne by it meitsjen fan 
plannen foar de iepenbiere romte, is dat it 
nutsbedriuw seit dat de gemeente pas yn it earste 
fearnsjier fan 2025 oan bar is.

Fysieke 
leefomgeving

55 Afval Storen jullie je ook wel 's aan die 
vuilniszakken die gewoon bij de 
inzamelpunten liggen? We lezen in de 
begroting dat de gemeente daar iets 
aan wil doen. Hoe wil men dit in de 
gaten houden? Bijv. door het 
ophangen van camera's?

Het is een kwestie van opvoeden en mensen erop 
aanspreken. Door boa's wordt erop gehandhaafd. Er 
wordt een onderzoek gedaan hoe de gemeente kan 
achterhalen wie dit doet. Er zijn ook pilots gedaan 
met het aantrekkelijk maken van een plek rondom 
een afvalbak met een bloemenperk, om 
gedragsbeïnvloeding te realiseren.

D66 Financiën 161 MFC De 
Kompenije

Zit er iets van MFC De Kompenije in 
de begroting. Zo ja, wat?

Wat er in zat zit erin, dus een structurele 
exploitatiebijdrage en de leegstand. Er is niets 
nieuws voor opgenomen. We hopen eind dit jaar 
naar nieuwe afspraken te komen en dat kan ook een 
andere financiering betekenen. Dat onderzoek loopt 
nu anderhalf jaar en is complex met veel partijen en 
belangen.

Transities 19 Landschap in 
balans

Bij de ruimtetransitie Landschap in 
balans staat als een van de 
maatschappelijke effecten dat de 

Actief sturen is best lastig. Om echt minder 
verharding te krijgen, zouden gericht subsidies 
ingezet kunnen worden. De subsidieregeling Eén 
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gemeente minder verharding wil, 
zowel openbaar als privaat. Wat zijn 
de plannen om daar ook privaat op te 
sturen?

voor één groener is niet alleen voor inwoners, ook 
voor marktpartijen.

Fysieke 
leefomgeving

57 Verkeer en 
vervoer

We lazen in de begroting over de 
bezuinigingen in het ontwerp van 
Heerenveen beter bereikbaar. Wat 
voor bezuinigingen zijn er 
doorgevoerd?

Alle maatregelen gaan door, maar er is gekeken hoe 
dit zo doelmatig mogelijk gerealiseerd kan worden 
om de financiële consequenties in de begroting zo 
klein mogelijk te maken. Het gaat met name om 
aanpassingen van details in het schetsontwerp. 
Collega Jan Westrik kan hier meer over vertellen.

Transities 19 Omgevingswet In het antwoord op de motie en in de 
uitwerking van de begroting lezen we 
dat het doel is om een deel van de 
groenblauwe dooradering in 2030 
ingericht te hebben. Kan die ook 
smart gemaakt worden? Is daar een 
percentage aan te hangen?

Daar zit nog een stap tussen en dat is het 
groenstructuurprogramma, dat onderdeel van het 
omgevingsplan is. In het groenstructuurprogramma 
moet worden vertaald wat er moet gebeuren op het 
gebied van groene en blauwe verbindingen. Daar 
komt een opgave achterweg van, als men dit wil, 
welke middelen daarvoor nodig zijn. Dat wordt 
voorgelegd aan de raad. De vaststelling van het 
groenstructuurprogramma gebeurt door het college.

Fysieke 
leefomgeving

47 Biodiversiteit 
en klimaat-
adaptatie

Ik begreep net van jullie collega's van 
programmamanagement dat het 
beleid op het gebied van 
biodiversiteit en klimaatadaptatie nog 
aan de raad voorgelegd gaat worden.

Dat is een beleidskader en geen onderdeel van het 
omgevingsplan. Wij hebben een uitvoeringsagenda 
in voorbereiding, dat was ook aangekondigd in het 
watertakenplan. Daarin zijn de opgaven vertaald op 
basis van bepaalde aannames, van wat acceptabel is 
qua wateroverlast. Daaraan zijn beleidsmatige 
keuzes gekoppeld. Er komt nog een stuk naar de 
raad toe over de kaders die gehanteerd worden. Het 
probleem van hitte is bij de gemeente nog niet goed 
belegd, terwijl dat impact heeft op de gezondheid en 
productiviteit van mensen.
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Hittestress valt onder 
klimaatadaptatie.

Ja, maar zonder financiële vertaling. De beschikbare 
middelen zijn geborgd in het watertakenplan en 
worden betaald uit de rioolheffing, die een relatie 
heeft met wateroverlast en droogte. Dat geldt voor 
hitte niet. Daar is geen specifiek programma voor. In 
de uitvoeringsagenda is hitte wel benoemd. De 
middelen die voor de transities beschikbaar zijn, 
moeten nog gekoppeld worden aan de diverse 
transities en de inzet binnen de transities. Bij de p-
nota 2024 wordt de integrale afweging tussen de 
zeven transities gemaakt.

Onderhoud 
kapitaal-
goederen

94 Verhardingen Zit er ook budget voor de voetpaden 
en parkeerplekken aan de Rakswâl in 
Akkrum in de begroting?

Ja, dat zit in het nieuwe plan dat nu wordt 
aangepakt door RO. Bij de nieuwe woontoren aan de 
Rakswâl zijn parkeerplekken en er zijn daar 
langsparkeerplekken gesitueerd.

Is er ook budget voor voetpaden bij 
Leppehiem opgenomen?

Daar gaan we volgend jaar een plan voor maken 
met bewoners. Het hele gebied wordt dan 
aangepakt. Eerst wordt met nutsbedrijven en alle 
partijen gekeken. Daar staat een bedrag voor.

104 Sportpark 
Skoatterwâld

Zit de € 7,5 miljoen voor Sportpark 
Skoatterwâld ook in de begroting?

Nee. 

Fysieke 
leefomgeving

54 Mobiliteitsvisie De mobiliteitsvisie die aangekondigd 
is in de huidige centrumplannen staat 
niet op de kalender.

De mobiliteitsvisie is in de maak. We laten per mail 
weten wanneer deze naar de raad komt.

SP Onderhoud 
kapitaal-
goederen

103 Kunstgras-
velden

Wij hebben begrepen dat de rubber 
korrels van de sportvelden vervangen 
moeten worden. Hoe wordt dat 
betaald?

De gemeente is een jaar geleden al overgegaan naar 
een toplaag van kurk. Dat wordt gedaan wanneer 
een kunstgrasveld vervangen wordt. Dat is in de 
voorziening opgenomen.

Fysieke 
leefomgeving

57 Kosten afval By 7.3 stiet dat de kosten foar ôffal € 
6.680.000 binne en dêrnei sjogge we 
dat de baten goed € 7 miljoen binne. 

Miskien binne der wol oare kosten binnen it produkt 
ôffal. It produkt ôffal is folslein kostedekkend. Alles 
dat der oan ynkommen is, wurdt folslein bestege oan 
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Wêrom wurdt dit dan sa begrutte? ôffal. As der in better resultaat is, dan falt dat 
werom yn it folgjende taryf. 

Lokale 
heffingen

145 Afval Sûnt de gemeente it Diftar-systeem 
hat, fernimme jim ek dat der minder 
ôffal oanbean wurdt?

It Hearrenfean is de bêst skoarende gemeente yn 
kilo's rêstôffal fan Fryslân.

We vinden het nog steeds jammer 
dat plastic afval niet apart gescheiden 
kan worden.

Omrin doet de nascheiding. Voor Omrin is dat de 
meest effectieve methode. Voorscheiden is een 
alternatief.

Leeswijzer 10 Afkortingen Kin der de folgjende kear yn it stik in 
taljochting komme op ôfkoartingen? 
Wat betsjut byg. v.n.?

Dat is 'voor niets'.

Fysieke 
leefomgeving

52 Openbare 
ruimte

Hebben jullie al veel aanmeldingen 
van de Fixi-app?

It is in moai item en maklik foar minsken, mar soms 
is it wat te maklik. Dan appe minsken byg. dat 'hjir' 
in gat yn ’e dyk sit, sûnder in útlis derby. En it hinne 
en wer appen wolle we ek net, we wolle it oplosse. 
Mar der komme aardich wat meldingen binnen.

Beheer en 
onderhoud

Bij ons in De Greiden komt eens in de 
zoveel tijd een grasmaaier en dan 
komt er gras op de stoeptegels 
terecht, met als gevolg dat het 
onkruid weelderig groeit. Er komt nu 
niet elke week meer iemand 
schoffelen.

Dit kan gemeld worden bij Jaap Veensma van het 
Wijkteam. 

Wij hebben twee prullenbakken voor 
hondenafval, maar de hondendrollen 
worden vaak niet opgeruimd. Dat zal 
ik ook bij het Wijkteam melden.

By de skôging bûtenromte ha wy op in stik fan tsien 
by tsien meter besjoen hoefolle hûnedrollen der 
leine. We seagen hast neat, mar as je der yn steane 
is de ellinde grut.

Onderhoud 
kapitaal-
goederen

93 Riolering en 
infrastructuur

Witte jim wat der op it stuit op ’e Slûs 
yn Jobbegea spilet? Dêr wiene se oan 
it graven. Alles is tichtgoaid, mar no 

By de start fan de wurksumheden is alles trochpraat 
mei partijen, foarôfgeand oan it wurk fan de 
nutspartijen. NuLelie wurket dêr ek oan it 
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moat alles wer iepen. ferswierjen fan it net. Dat is wer in oare partij en de 
kommunikaasje tusken partijen ûnderinoar giet 
lêstich. De gemeente hat in hânboek, dêr't de 
ôfspraken yn steane. Mocht NuLelie binnen trije jier 
troch nij oanlein wurk hinne gean, dan moat dat 
bedriuw mear betelje.

FNP Transities 17 Circulaire 
transitie

By de maatskiplike effekten stiet dat 
de gemeente de VANG-doelstelling 
fan maksimaal 30 kilo ôffal de 
ynwenner benaderet. Wat is no it 
oantal kilo's de ynwenner?

Yn de gemeente is it no ûnder de hûndert kilo de 
ynwenner. It Hearrenfean is de bêst skoarende 
gemeente fan Fryslân. We komme fan 130 kilo de 
ynwenner ôf. Diftar is ynset en it duorret even 
foardat it wurket.

Hoe is dat by de flatgebouwen op It 
Hearrenfean?

Dat witte wy net. As jim it witte wolle, kinne jim ús 
kollega Yfke Hoogland belje. 

Cultuur 26 Recreatie It brûken fan it Frysk kin in ekstra 
oandachtspunt wêze foar fersterking 
fan de Fryske kultuer en de 
rekreaasje. In manier kin wêze om de 
Fryske plaknamme boppeoan op de 
plaknammebuorden te setten. Hoe 
sjogge jim as organisaasje dat?

We hawwe ien echte Fryske plaknamme yn ús 
gemeente. Aldeboarn is as Fryske namme offisjeel 
fêstlein.
De provinsje hat de Fryske beneaming foar de 
farwegen op de buorden set. Dat kin út rekreatyf 
eachpunt dien wêze. 
De grutste ûnderhâldspost foar bebuording is it 
ferfangen fan stellen plaknammebuorden.

Sociale leef-
omgeving

37 Ynvasive 
eksoaten

Der is lêsten in proef dien mei de 
bestriding fan ynvasive eksoaten mei 
gemysk guod.

Ja, de Japanske tûzenknoop is op bepaalde plakken 
mei glysofaat fuorthelle. Allinnich dy plant wurdt dan 
behannele en dat liket goed te wurkjen. Dat is 
goedkeaper as it ôfgraven en filterjen fan tsien kúb 
grûn. Dat lêste is yn dit gefal net dien.  

Is der gemeentebreed in tanimming 
fan de Japanske tûzenknoop?

Dat witte wy sa net. Yn de ôfrûne fjouwer jier hawwe 
wy mei ienmalich € 4 ton in aardige opromaksje 
dien. En no besykje we behearsber te hâlden wat der 
is en foar te kommen dat der nije grutte flekken 
ûntsteane. Hielendal eliminearje is in utopy.
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It moat ek feilich wêze foar de 
minsken dy't it útfiere.

Dat is ek in ding. En je wolle it net op plakken 
hawwe dêr't it skea tabringe kin. As Japanske 
tûzenknoop tsjin bebouwing oan sit, ûntsteane der 
oanspraaklikheidsfraachstikken, dus dêr moat de 
gemeente perfoarst wol aktyf hannelje.

Sociale 
leefomgeving

30 Sport Wat dogge jim op it mêd fan sport? De werikering fan it lokaal sportakkoart komt yn 
desimber nei de ried. Takom jier komme de 
útgongspunten fan it sportbelied op ’e wurklist fan 
de ried. Op 9 desimber is in gearkomste oer it 
sportbelied, ek mei Thialf en it gemeentlik 
sportsintrum derby.

Wat falt ûnder sport? Yn ús gemeente hawwe we sportakkomodaasjes en 
sportstimulearring. Us sportbelied is frij wiidweidich. 
It lokaal sportakkoart wurdt útfierd troch ús 
sportpartners, lykas Sport Fryslân, Topsport Noord, 
Sportstad en ús ferieningen, dy't mei in protte 
frijwilligers wurkje.

Of dêr't in tekoart oan frijwilligers is. Ien fan de ôfspraken yn it lokaal sportakkoart is dat 
we mei in buertsportcoach en in ôffurdige fan it 
kearnteam by alle ferieningen lâns geane om te 
hearren wêr't se tsjinoan rinne. Dat sil ûnder oare it 
krijen fan frijwilligers wêze, mar ek byg. it omgean 
mei sosjale hygiëne.

Wy misse de dûnsstudio's hjiryn. Ien fan de wichtige ôfspraken fan it lanlik 
sportakkoart is dat de gemeente ûndernimmers 
meinimt as partners. Moarn is der byg. in 
sportplatfoarm en dêr slút ek ien fan de 
ûndernimmers by oan. Der is no in ferskowing te 
sjen fan ferieningssport nei selsstannige sport yn de 
eigen tiid, by byg. Basic Fit. De gemeente moat 
dêrop antisipearje om de ferieningen te helpen.
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Financiering 108 Lening Wy seagen dat de gemeente in 
liening ferstrekt hat oan in 
fuotbalferiening.

Voor een kunstgrasveld is voor een derde deel een 
lening verstrekt aan Heerenveense Boys.


